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EFFECT OF BIOFERTILIZATION ON REDUCING CHEMICAL FERTILIZERS, VEGETATIVE GROWTH, NUTRITIONAL STATUS, YIELD AND FRUIT QUALITY OF ARABI POMEGRANATE  TREES.
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ABSTRACT

This study was carried out during 2004 and 2005 seasons on eight years old Arabi pomegranate trees grown in sandy soil to investigate the influence of microbial biofertilization on tree growth, yield, fruit quality and leaf minerals content. Microbial inoculum (Azotobacter spp. Azospirillum spp. and Bacillus megatherium which found in (Biogein, Nitrobine, phosphorein), in addition, arbuscular mycorrhizal (AM) fungi  were used to reduce the recommended dose of nitrogenous and phosphoric fertilizers of the trees. The treatments were 100 % of recommended mineral fertilizers dose / tree without microbial biofertilization (control ) and 100% ( T1 ), 75 % ( T2 ), 50% (T3 ) and 25% ( T4 ) of recommended mineral fertilizers dose plus microbial fertilizers. Data revealed that shoot length, leaf area, leaf dry weight and leaf chlorophyll of treated trees with microbial fertilization were significantly increased compared with uninoculated control trees. Also, leaf total carbohydrates content recorded significant increases compared with the uninoculated control.

All microbial fertilization treatments markedly affected nutritional status of Arabi pomegranate trees, leaf concentrations of N, P, Ca, Fe and Zn were significantly increased. While, Mg and Mn concentrations were consistently higher without significant difference in comparison with control.

Microbial biofertilizers significantly increased yield parameters (number and weight) and fruit quality. T1 and T2 treatments recorded the highest fruit weight and number per tree. At the same time, T2 recorded the highest average fruit weight, length and width; moreover, it significantly improved TSS %, acidity % and anthocyanin content of fruit juice at harvest time in both seasons. Also, T2 improved V.C content and decreased tannins % of fruit juice without significant difference in comparison with control. So, the recommended treatment is T2 which contained microbial biofertilization + 75 % of recommended mineral fertilizers and reduced about 25% of the recommended mineral fertilization
الملخص العربى
تأثير بعض المخصبات على خفض استخدام الاسمدة المعدنية و النمو الخضرى والحالة الغذائية والمحصول وجودة الثمار لأشجار الرمان
إيمان السيد كامل عبداللاه

محطة بحوث البساتين الصبحية  الإسكندرية

معهد بحوث البساتين – مركز البحوث الزراعية – مصر
- تم أستخدام لقاح مكون من مخصبات حيوية هى (بيوجين + نيتروبين + فوسفورين) والتى تحتوى على ميكروبات أزوتوباكتر وازوسبريليوم  والباسيلس ميجاثريوم و المضاف اليها ميكوريزا الداخلية وذلك لدراسة تأثيرها على النمو الخضرى والحالة الغذائية والمحصول وجوده الثمار وأيضا بغرض تخفيض الجرعة الموصى بها من الأسمدة المعدنية الأزوتية والفوسفورية والمستخدمة فى تسميد أشجار الرمان العربى عمر 8 سنوات والمنزرعة فى تربة رملية.

- أدى استخدام المخصبات الحيوية الى زيادة معنوية فى طول الفرع ومساحة الورقة ووزنها الجاف ومحتواها من الكلورفيل الكلى عند المقارنة بالأشجار التى لم تخصب حيويا ( الكونترول )

-  كما أدى التخصيب الحيوى للأشجار إلى تحسين محتوى الأوراق من الكربوهيدات الكلية وزاد تركيزها من عناصر النتيروجين والفوسفور والكالسيوم والحديد والزنك بصورة معنوية ، وكانت الزيادة غير معنوية لعنصرى الماغنسيوم والحديد.

- كما أوضحت النتائج زيادة معنوية فى محصول الأشجار ( وزن وعدد ) التى تم تخصيبها حيويا حيث سجلت المعاملتين ( تسميد حيوى + 100% من الجرعة الموصى بها من الأسمدة المعدنية ) و (تسميد حيوى + 75% من الجرعة الموصى بها من الأسمدة المعدنية ) أعلى وزن وعدد ثمار ، وفى نفس الوقت سجلت المعاملة الثانية ( تسميد حيوى + 75% من الجرعة الموصى بها من الأسمدة المعدنية ) أعلى طول وعرض ومتوسط وزن للثمرة وحسنت معنويا من القياسات الكيماوية لجودة الثمار ( أنخفض محتوى العصير من الحموضة وأزدادت نسبة المواد الصلبة الذائبة ومحتواه من الأنثوسيانين ) أيضا سجلت المعاملة الثانية زيادة غير معنوية لمحتوى العصير من فيتامين ج ونقص لمحتواه من التانينات الكلية.

- بوجه عام يتضح أن المعاملة بالتسميد الحيوى + 75% من الجرعة الموصى بها من الأسمدة المعدنية أعطت أفضل النتائج من حيث الحصول على نمو خضرى جيد وأزدادت الكفاءة التمثيلية للورقة بزيادة محتواها من الكلورفيل وتحسنت الحالة الغذائية للأشجار ، كما أدت إلى زيادة المحصول مع تحسن جوده الثمار ، بالإضافة الى توفير تكلفة استخدام 25% من الأسمدة المعدنية.
